
Zápis 
  

z jednání ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských věd, 
konaného ve dnech  17. a 18. 10. 2000 na soukromém majetku pana Ing Jaromíra Šimonka -  

Lobeč u Mělníka 
_______________________________________________________________________________ 
 
přítomni: viz prezenční listina 

 
Jednání ekonomické komise (EK) se uskutečnilo na soukromém majetku pana Ing Jaromíra 

Šimonka - Lobeč u Mělníka. Zahájil ho a řídil předseda komise Doc. Šišák. V úvodu seznámil 
přítomné s programem a organizačním zabezpečením jednání, tématicky zaměřeného na  provozní 
problematiku a ekonomické aspekty hospodaření na smíšených nestátních majetcích (lesní 
hospodářství, zemědělství, myslivost), s ohledem na plnění významných mimoprodukčních funkcí 
lesa.  Představil pana Ing. Šimonka a jeho spolupracovníky. 

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Problémy ekonomiky nestátních lesů 
5. Provozní problematika smíšeného soukromého majetku Ing. Jaromíra Šimonka v podmínkách 
hospodaření CHKO 
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze (18.10.2000)  

Průběh jednání: 

K bodu 1. informoval Doc. Šišák, že v období od  dubnového jednání EK se jednání Odboru 
neuskutečnilo. 

K bodu 5. seznámil přítomné Ing. Šimonek s historií, strukturou a charakteristikou svého 
soukroméno majetku. Jedná se o majetek fyzické osoby v kategorii samostatně hospodařící rolník. 
Organizačně je hospodaření na majetku zabezpečeno divizní formou  dle činností (zemědělská výroba, 
lesnictví, rybníkářství, myslivost a agroturistika). Je vedeno jednoduché účetnictví. Lesní majetek má rozlohu 
2 tis. ha, s relativně vysokou roztříštěností, ve 3 okresech a pokrytím 18 k.ú. Je rozdělen na 4 les. úseky. 
Celkové  úkoly na decenium, vyplývající ze tří LHP v různých časových horizontech, činí 58 tis m3 těžby a 
tomu odpovídající pěstební a výchovné zásahy.  V roce 1999 bylo vytěženo 5351 m3. Základním 
technologickým postupem  těžby je sortimentní metoda na OM. Dále byli přítomní seznámeni  se sortimentní 
skladbou vytěženého dříví, zpeněžením sortimentů, náklady dle druhů atd. 

V diskuzi k tomuto bodu byly doplněny některé údaje o nákladech a výnosech u vybraných výkonů a 
tvorbě a použití hospodářských výsledků dle činností.  

K bodu 2 informoval Ing. Matějíček  o současných aktivitách na VÚLHM (podklady pro novelu zák. 
o oceňování, legislativní příprava ke vstupu do EU, tech. normalizace, prognózování, oceňování lesů pro 
účely nár. účtů apod.). 

Doc. Pulkrab informoval o struktuře ek. výzkumných činností na LF ČZU Praha (ek. dopady trvale 
udržitelného obhospodařování lesů, ek. dopady hospodaření v rámci CHKO, ekologické manažerské systémy, 
efektivnost pěstování vzácných sortimentů atd.). Vyjádřil názor, že zaměření výzkumu je někdy spíše dle 
objednatele a peněz,  než co by výzkum potřeboval. 

Ing. Kupčák podal informaci o stavu ek. výzkumu na LDF MZLU Brno (harmonizace legislativy 
v evropském prostředí, lesnický audit, informační systémy v LH, ekonomika harvestorových technologií, 
konkurenceschopnost dřevařských výrobků, analýza vlivů na ekonomické parametry dř. podniku).  

Prof. Bartuněk a Doc. Šišák doplnili tento bod o problematiku hodnocení publikační činnosti a 
publikačních možností.  

Doc. Šišák v závěru připojil informaci o mezinárodním les. ek. výzkumu a  uskutečněných 
zahraničních akcích v roce 2000 (Freising: „Řízení informací v les. podnicích“, Vídeň: „Role lesů a přínos 



lesnictví pro rozvoj venkova“, IUFRO - Kuala-Lumpur: „Ekonomické aspekty trvalého obhospodařování 
lesů“). Bylo dohodnuto, že obdobné informace o zahraničních aktivitách budou podávány na EK průběžně. 

Se současnou aktuální situací v LH, k bodu 3 programu,  seznámil přítomné p. ředitel Ing. Chytrý: 
- pravidla pro poskytování dotací v r. 2001 a finanční údaje ve vazbě na st. rozpočet, 
- vznik krajů a předpokládaná strukturální působnost Mze, 
- velká novela les. zákona, 
- zákon o myslivosti, 
- náhrady u lesů zvl. určení, 
- úloha lesnické politiky a současný stav. 

V diskuzi k tomuto bodu vystoupil Ing. Matějíček (zadání les. politiky, obsahová náplň pojmu), Prof. 
Bartuněk  (historie les. politiky, úloha nár. agentury pro zem. výzkum při zadávání či akceptaci ek. témat),  
Ing. Střítecký (zaměření les. politiky s ohledem na provázanost subjektů: lesní hospodářství - zpracovatelé  
dříví), Ing. Kaňok (odborná správa v novém krajovém uspořádání, postavení ČIŽP). 

K bodu 4 vystoupil Doc. Bluďovský a uvedl současné problémové okruhy ekonomiky nestátních 
lesů: 
- vztah les. managementu k zastupitelům obcí (obecní lesy), úloha les. osvěty, 
- způsoby a právní formy hospodaření v obecních lesích, 
- organizační struktura a zajištění správní a ochranné služby v lesích, 
- systémy vnitropodnikového řízení (statutární dokumentace, vnitropodniková pravidla, ekonomické nástroje - 
výk. normy), 
- evidence výroby (LHE, operativní evidence, účetnictví, statistika), 
- vliv daňové soustavy apod.. 

Uvedené okruhy uzavřel jako námět možností ekonomického výzkumu z hlediska potřeb praxe. 
Prof. Bartuněk připomenul potřebu oddělení výzkumu od poradenství,  s možností využití 

institucionálního výzkumu.  
Ing. Svoboda zmínil nedostatečnou informovanost vlastníků lesa o rizicích při pronájmech jiným 

subjektům, a upozornil na rizika argumentace ziskem, jako základního kritéria hodnocení hospodaření, bez 
zohlednění stavu lesa. Poukázal na některé zkušenosti ze SRN (např. účtování o přírůstu).  

Ing. Chytrý uvedl k věci názor, že je právem a věcí vlastníka rozhodnout, jak bude na svém majetku 
hospodařit a kterých potřebných nástrojů či služeb k tomu využije (např. metody řízení, použití výkonových 
norem, operativní evidence zásob apod.).  

Doc. Šišák sdělil, že s ohledem na zahraniční zkušenosti se obdobné výzkumy provádí a výsledky 
prakticky využívají. Prof. Bartuněk k tomu připojil informaci z Baden Wurtenberska, ve věci státního 
výzkumu na téma „ Možnosti zajištění rentability selských lesů „, který vedl prof. Brandl. 

Ing. Střítecký  přirovnal know-how ke zboží, jež by prostřednictvím externistů mělo být předáváno 
studentům. 

Doc. Pulkrab zmínil potřebu metodického sjednocení poradenství, jako jeden z možných námětů pro 
jednání EK. 

K bodu 6 - organizační záležitosti, byl uveden návrh příštího zasedání EK ve dnech 24.-25.4. 2001. 
Jednání by se mělo uskutečnit na Ostravsku v oblasti působení společnosti Lesy Frýdek-Místek, a.s, se 
zaměřením na informační systémy v LH a problematiku hospodaření v lesích pod vlivem průmyslových 
aglomerací. 

7. Exkurze se uskutečnila dne 18.10. 2000 na objektech: 
- obora Podčejk (120 ha, chov daňka a muflona, vč. odchytu za účelem prodeje), 
- bažantnice (výměra 7 ha, v roce 2000 se vylíhlo 35 tis. kuřat), 
- umělá obnova  sm, bo a bk na pruhové seči v CHKO Kokořínsko, 
- mýtní porost sm, uznaný pro sběr osiva (n.v. 280 m), 
- umělá obnova bk a bo s využitím náletu sm. 

V průběhu exkurze byla diskutována problematika k výše uvedeným provozním objektům. 
 
Zapsal: Ing. Kupčák  
 


